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 چند هزار نفر چک الکترونیک دارند؟
 طبق اعلام بانک مرکزی، از آبان پارسال که محصول 
چک الکترونیک معرفی شده تاکنون بیش از ۴۰ هزار 
مشتری اقدام به اخذ چک الکترونیک کرده اند. براساس 
آمار چک های مبادله ای در شهریور امسال، بیش از هفت 
میلیون و ۴۰۰ هزار فقره چک به ارزش بالغ بر ۴۷۲۱ 
هزار میلیارد ریال مبادله  شد که نسبت به ماه قبل از نظر 
تعداد ۶. ۹ درصد و از نظر مبلغ ۴. ۷ درصد کاهش نشان 
می دهد. طی شهریور امسال ۹۱. ۴ درصد از کل چک های 
مبادله شده در سامانه چکاوک وصول شده است. این 
نسبت از نظر مبلغی نیز معادل ۸۷. ۱ درصد است. درصد 
تعداد و مبلغ چک های وصول شده در ماه قبل از آن )مرداد 
ماه سال ۱۴۰۲( به ترتیب معادل ۹۰. ۹ درصد و ۸۶. ۷ 
درصد بوده است. همچنین بالغ بر ۱۴۰ هزار فقره چک 
الکترونیک تاکنون صادر شده که از این تعداد ۸۸ درصد 
آن سررسید و وصول شده و مابقی آن در گردش قرار 

گرفته و سررسید نشده است. 
 

 اعلام زمان بندی 
انتقال سهام عدالت متوفیان 

 شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه زمان بندی انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث 
را منتشر کرد. بر اساس جدول زمان بندی منتشر شده، 
وراث متوفیان سال ۱۳۸۴ و قبل از آن در تاریخ ۱۵ آبان، 
متوفیان سال ۸۵ در تاریخ ۲۷ آبان، سال ۸۶ و ۸۷ در 
تاریخ ۱۱ آذر، سال ۸۸ و ۸۹ در تاریخ ۲۵ آذر، سال ۹۰ 
و ۹۱ در تاریخ ۹ دی، سال ۹۲ و ۹۳ در تاریخ ۲۳ دی، 
سال ۹۴ و ۹۵ در تاریخ ۷ بهمن، سال ۹۶ و ۹۷ در تاریخ 
۲۱ بهمن، سال ۹۸ و ۹۹ در تاریخ ۵ اسفند، سال ۱۴۰۰ 
و به بعد در تاریخ ۱۹ اسفند سال ۱۴۰۲ باید با مراجعه به 
 ddn. csdiran. ir درگاه ذینفعان بازار سرمایه به آدرس
نسبت به تعیین وضعیت زمان تشکیل پرونده برای آغاز 
نتقال سهام عدالت متوفیان به وراث با سامانه  فرایند ا
قدام کنند. گفتنی است: بر اساس آخرین  »میراث« ا
اطلاعات، بیش از سه میلیون و ۷۰۰ هزار سهامدار سهام 
عدالت از سال ۱۳۸۴ فوت کرده اند که روز دوشنبه با 
رونمایی از سامانه میراث شرایط برای انتقال سهام این 
تعداد متوفی فراهم شد. در تازه ترین اطلاعیه که از سوی 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه صادر 
شد، این شرکت اعلام کرد: در کنار ۴۴ کارگزار منتخب 
نتقال سهام عدالت متوفیان به وراث با سامانه  برای ا
»میراث«، از روز جاری ۲ بانک پارسیان و ملت نیز به این 

فرایند اضافه شدند. 

 تغییر قیمت شکر در بازار جهانی 
چقدر است؟

 دیروز)۱۷ آبان( قیمت هر تن شکر ۲۷ دلار و ۵۴ سنت 
بوده که نسبت به روز گذشته تغییری نداشته است. به 
گزارش مهر، شکر در کنار محصولاتی مانند گندم، برنج، 
جو و… از اقلام استراتژیک در بازار جهانی است. هر شکر در 
روزهای مشابه هفته گذشته )۱۱ آبان( با نوسان کمی ۲۷ 
دلار و ۵۲ سنت داد و ستد شده است. این قیمت نسبت به 
۳ ماهه قبل افزایش حدود ۵۳ درصدی داشت و ۱۸ دلار و 
۵ سنت معامله شده بود. این رقم برای مشابه سال گذشته 
۱۹ دلار و ۳ سنت بوده که افزایش حدود ۴۳ درصدی را 
نشان می دهد. پیش بینی می شود کف قیمت شکر نیز 
ممکن است امروز کاهش یک دلاری داشته باشد و به ۲۶ 

دلار و ۵۴ سنت برسد. 
 

عرضه ۷۰۰ هزار حلقه تایر به بازار
 به گفته سخنگوی انجمن صنعت تایر به دلیل ابهامات 
فراوان در فروش سامانه ای لاستیک خودرو اجرای این 
طرح به طور موقت منتفی شده و فعلا عرضه مستقیم با 
هدف برقراری ثبات در بازار در اولویت است. مصطفی تنها، 
سخنگوی انجمن صنعت تایر، در گفت وگو با ایلنا در مورد 
عرضه اینترنتی لاستیک اظهار داشت: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت شیوه نامه ای درباره لزوم عرضه تایر در سامانه های 
اینترنتی از قبیل کسبینو ارائه کرده است، اما این شکل از 
عرضه هنوز اجرا نشده و اکنون لاستیک خودرو به روال 
پیشین و به طور مستقیم از عرضه کننده به مصرف کننده 
فروخته می شود. با این حال اطلاعات خریدار باید توسط 
عرضه کننده در سامانه ثبت و خریدار احراز هویت شود. 
واخر سال  د: وقتی برای نخستین بار در ا دامه دا تنها ا
گذشته موضوع فروش لاستیک در سامانه های اینترنتی 
مطرح شد ابهامات زیادی حول و حوش آن شکل گرفت، از 
جمله اینکه فروشنده ها تصویر شفافی از نحوه محاسبات 
مالی خود و چگونگی تسویه حساب با آنها نداشتند. آن 
هم در شرایطی که ارزش پول از ثبات برخوردار نیست و 
دیرکرد تسویه حساب با عرضه کنندگان به متضرر شدن 
آنها می انجامد، بنابراین عرضه در سامانه های اینترنتی 
تا اجرای زیرساخت ها و رفع ابهامات متوقف شده است. 
سخنگوی انجمن صنعت تایر اضافه کرد: البته این مسائل 
به پیش از ارائه شیوه نامه از سوی وزارت صمت برمی گردد، 
اما ابلاغ شیوه نامه وزارت صمت هم به توفیق در اجرای طرح 
فروش اینترنتی لاستیک منتهی نشد و به اعتراض اصناف 
و نمایندگان فروش شرکت ها انجامید. وی تصریح کرد: در 
حال حاضر فروکش کردن التهاب بازار نسبت به هر موضوع 
دیگر در این بازار اهمیت بیشتری دارد. تنها خبر داد: 
انجمن صنفی صنعت تایر و تولیدکنندگان تایر با یکدیگر 
توافق کردند به سرعت حدود ۷۰۰ هزار حلقه رینگ های 
پرمصرف ۱۳، ۱۴ و ۱۵ اینچ که در پراید، پژو و سمند به کار 
می روند را در بازار توزیع کنند، به طوری که تا ۳۰ آبان این 
کالاها به طور کامل در بازار توزیع شود و در اختیار مردم 
قرار بگیرد. به گفته سخنگوی انجمن صنعت تایر نیمی از 
آنچه قرار است تا پایان آبان در بازار عرضه شود، رینگ ۱۳ 
بوده که کمبود آن بیشتر از سایر اقلام بازار را ملتهب کرده 
است، بنابراین هیچ فروشنده ای اجازه عدم عرضه و یا عرضه 

قطره چکانی این محصول را ندارد. 

اخبار

پایان هفته بورس با چراغ سبز
 بازار سرمایه دیروز )چهارشنبه( نیز روند 
مثبت روزهای گذشته خود را ادامه داد و با 
شاخص کل بورس با افزایش بیش از ۳۰۰۰ 
واحدی روی دو میلیون و ۵۶ هزار واحد 
ایستاد. بازار سرمایه دیروز هم مانند همه 
روزهای هفته جاری روند صعودی داشت و 
شاخص کل بورس با ۳۳۴۵ واحد رشد به دو 
میلیون و ۵۶ هزار واحد رسید. شاخص کل هم 
وزن نیز با افزایش ۲۵۷۸ واحدی روی ۶۹۸ 
هزار و ۷۶۸ واحد ایستاد. در این بازار بیش از 
۳۲۹ هزار معامله به ارزشی بالغ بر ۴۳ هزار و 
۹۲ میلیارد ریال انجام شد. نمادهای تاثیرگذار 
بر شاخص کل بورس شامل ملی صنایع مس 
ایران، پالایش نفت اصفهان، گسترش نفت 
و گاز پارسیان، کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران، صنایع پتروشیمی خلیج فارس، بانک 
ملت و سرمایه  گذاری غدیر بودند که به غیر از 
پتروشیمی خلیج فارس و پالایش نفت اصفهان 
دیگر نمادهای مذکور روند مثبتی را نسبت به 
روز گذشته داشتند. فرابورس نیز دیروز روند 
صعودی داشت و شاخص کل آن با ۱۳ واحد 
افزایش به ۲۵ هزار و ۴ واحد رسید. در این بازار 
نیز بالغ بر ۱۶۶ هزار معامله به ارزشی بیش 
از ۲۹ هزار و ۸۰۸ میلیارد ریال انجام شد. 
فولاد هرمزگان جنوب، تجلی توسعه معادن 
و فلزات، مدیریتی انرژی امید تابان  هور، پلیمر 
آریاساسول، گروه انتخاب الکترونیک آرمان، 
پویا زرکان آق دره و بانک سامان نمادهای 
تاثیرگذار بر شاخص بورس بودند که به غیر 
از مدیریت انرژی امید تابان هور گروه انتخاب 
الکترونیک آرمان و پویا زرکان آق دره دیگر 
نمادها روند مثبتی نسبت به روز گذشته 

داشتند. 

  منتظر پاداش روی 
قبوض گاز باشید

 بر اساس مصوبه دولت در صورتی که 
مشترکان گاز میزان مصرف خود را نسبت به 
دوره مشابه سال قبل ۱۰ تا ۳۵ درصد در بازه 
زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اسفندماه کاهش دهند، 
مشمول پاداش صرفه جویی خواهند شد. 
آیین نامه اجرایی جزء ۱ بند »ز« و بند »ل« 
تبصره ۱۵ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ در ۲۱ 
خردادماه از سوی دولت ابلاغ شد که بر اساس 
این آیین نامه از نظر تعرفه نسبت به سال ۱۴۰۱ 
در هیچ پلکانی از مصرف تغییری ایجاد نشده 
و تعرفه ها همان تعرفه های سال ۱۴۰۱ است، 
اما از نظر الگوی مصرف ۱۲ پلکان مصرفی که 
در پنج اقلیم تعریف شده بود از ۷۵ مترمکعب 
به ۱۰۰ مترمکعب تغییر کرده است، ۷۰ درصد 
مصارف در سه پلکان اول ارزیابی و بعد از آن 
الگوهای مصرف متوسط، پرمصرف و بسیار 
پرمصرف تعریف شد. بر اساس این مصوبه 
اگر مشترکان گاز خانگی در سه ماه سرد سال 
)۱۶ آذرماه تا ۱۶ اسفندماه(، مصرف گاز خود 
را حداقل ۱۰ و حداکثر ۳۰ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال قبل کاهش دهند، به ازای 
هر مترمکعب معادل ۵ برابر هزینه انتقال و 
توزیع گاز، پاداش دریافت می کنند.  به عبارت 
دیگر به ازای هر مترمکعب صرفه جویی در 
مصرف گاز، معادل ۱۶ برابر نرخ گاز سه پله 
اول، پاداش داده می شود معادل هر مترمکعب 
۱۶۰۰ تومان. یعنی اگر یک مشترک ۱۵ 
درصد مصرف گاز خود را کاهش دهد، بسته به 
میزان قبلی مصرف گاز بین ۱۰۰ هزار تومان 
تا یک میلیون تومان پاداش می گیرد. درواقع 
اگر مشترکان گاز خانگی در سه ماه سرد سال 
مصرف گاز خود را کاهش دهند، به ازای هر 
مترمکعب معادل ۵ برابر هزینه انتقال و توزیع 
گاز، پاداش دریافت می کنند. به عبارت دیگر 
در صورت کاهش حداقل ۱۰ درصدی مصارف 
خانگی به نسبت دوره مشابه سال گذشته، 
به ازای هر متر صرفه جویی مبلغی معادل 
پنج برابر هزینه فرآورش، انتقال و توزیع به 
مشترک پرداخت خواهد شد. این مبلغ تا سقف 
۳۵ درصد صرفه جویی قابل پرداخت خواهد 
بود. همچنین در صورت صرفه جویی بیش 
از ۱۰ درصدی مدارس، دانشگاه ها، خیریه ها، 
اماکن ورزشی و مذهبی، مجتمع های تجاری 
و اماکن گردشگری، به ازای هر یک واحد 
درصد صرفه جویی، مشمول تخفیف هزینه 
گازبها دوره صورت حساب به میزان ۱۰ واحد 
درصد خواهند شد. این تخفیف گازبها تا سقف 
۴۰ درصد قابل اعمال در صورت حساب دوره 
است. مسلم رحمانی، مدیر هماهنگی امور 
گازرسانی شرکت ملی گاز ایران در این باره 
به ایسنا گفت: بنا بر مصوبه جدید، برخی از 
مشترکین چنان چه بین ۱۰ تا ۳۵ درصد و 
در بازه زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اسفندماه نسبت 
به دوره مشابه در سال قبل صرفه جویی کنند، 
نه تنها هزینه ای پرداخت نخواهند کرد، بلکه 
مبلغی نیز به عنوان پاداش صرفه جویی دریافت 
می کنند. به گفته وی قریب به ۷۰ درصد 
مشترکان، الگوی مصرف را رعایت می کنند، 
تعداد مشترکان بسیار پرمصرف که بیش از ۳ 
برابر الگوی مصرف، گاز مصرف می کنند، تنها 
کمتر از ۱. ۳ درصد مشترکان را شامل می شود. 
این سیاست با هدف رفع ناترازی موجود در 
صنعت گاز تعریف شده و باتوجه به نتیجه 
مثبتی که در همین راستا در صنعت برق عاید 
دولت شد به نظر می رسد که در این حوزه نیز 

بتواند کارساز باشد. 

  آرمان ملی: تأمین مسکن همواره یکی از اصلی ترین 
چالش های دولت ها بوده است که در برنامه های توسعه ای به طور 
جدی به آن پرداخته شده است. برنامه هفتم توسعه با رویکرد 
مساله محوری و اجتناب از حکم محوری و جامع نگری تدوین 
شد و این اصلی ترین تفاوت این برنامه توسعه با شش دوره پیشین 
است که با ابتناء به جهت گیری  های اسناد آمایش سرزمین تدوین 
شده است تا امکان عملیاتی شدن بر اساس واقعیات موجود جامعه 
را بیابد. مراکز پژوهشی وابسته به سازمان برنامه و بودجه سعی 
کردن تا در تدوین برنامه هفتم توسعه با تدوین بیش از ۳۰ مجله 
اسناد در حوزه های مختلف اقدام به تهیه برنامه ای کنند که بر 
اساس شرایط حاکم بر جامعه باشد و این مهم در خصوص تامین 
مسکن برای اقشار مختلف جامعه به عنوان یکی از اصلی ترین 

وظایف دولت ها نیز شامل می شود. 
  تامین مسکن وظیفه دولت برای حذف نابرابری ها 

به گزارش »آرمان ملی« مرکز پژوهش های مجلس تامین 
مسکن استیجاری را یکی از وظایف دولت برشمرده است که 
مخاطب آن بیشتر از طبقه کم درآمد و آسیب پذیر جامعه 
هستند و در برنامه توسعه هفتم با هدف احیای فرصت های 
زندگی، یکپارچگی سیاستی با هدف تأمین مسکن گروه های 
کم درآمد و آسیب پذیر، توسعه مسکونی استطاعت پذیر و 
همه شمول، بی خانمانی به آن پرداخته شده است و به منظور 
کاهش »تبعیض مسکونی ساختاری« با تأکید بر استفاده بهینه 
اجتماعی از موجودی مسکن کشور و تأمین مسکن استطاعت پذیر 
در همه مناطق شهری و همه مناطق شهرهای کشور، ارائه 
داده است. از این رو پیشنهاد شده است تا تمهیدات و تدابیر 
تأمین مسکن معطوف به حل و فصل بحران جمعیتی کشور 
ارائه شود، برای مثال، حمایت سکونتی از زوج ها در سال های 
ابتدایی ازدواج، حمایت از خانواده های در آستانه فرزندآوری، 
حمایت از خانواده های دارای نوزاد و فرزند خردسال. برخی از 
تمهیدات این حمایت سکونتی می تواند در قالب تمدید خودکار 
قراردادهای استیجاری، و اعطای کمک هزینه بلاعوض مسکن 
صورت بندی شود. هدف مقبول سیاست گذاری مســکن در 
کشور افزایش مالک نشینی در میان خانوارهاســت. هرچند 
این هدف می تواند در راستای کاهش نابرابری های اجتماعی 
باشد، اما بعد از چند دهه تکیه و تأیید بر افزایش مالک نشینی و 
نپرداختن مستمر و مؤکد بر وجوه دیگر نظام مسکن، برخی تبعات 
اجتماعی نامطلوب آن آشکار شده است که عبارتند از: افزایش 
سهم سکونت استیجاری به رغم افزایش نرخ مالکیت )به معنای 
افزایش نرخ مالکیت بیشتر گروههای برخوردار و نه افزایش مالک 
نشینی بیشــتر در میان خانوارها(، عدم تأکید بر سکونت مالک 
در محل سکونت اصلی برای برخورداری از یارانه های مسکن، 
بحران های زیست محیطی ناشی از توسعه مسکونی منفصل 
و توجه ناکافی به وضعیت سکونتی مستأجران و ثبات بخشی 
به سکونت استیجاری. اگر از چشم انداز سکونتی گروه های کم 
درآمد و آسیب پذیر مستأجر به عدم توجه دولت ها به وضعیت 
سکونتی مستأجران بنگریم، اهمیت این موضوع بیشتر هویدا 
می شود. در بستر اقتصاد تورمی کشور و نیز با تمرکز ویژه بر عدم 
همگامی افزایش دستمزدها با صعود هزینه های زندگی، هر سال 
احتمال مالک نشینی گروه های کم درآمد و آسیب پذیر مستأجر 
کاهش می یابد. و اگر بخواهیم به صورت کلان تر به موضوع 
بنگریم، ضرورت حمایت از سکونت استیجاری و مســتأجران در 
این موارد اهمیت دارد: ثبات نظام مسکن، کاهش نابرابری های 
اجتماعی- فضایی – فقرگستری در میان گروههای مستأجری، 
به طور عام، و مستأجران کم درآمد و آسیب پذیر، به طور خاص و 
ثبات اقتصادی که امید است در برنامه هفتم توسعه به طور جدی 

به آن پرداخته شود. 
 برنامه هفتم و آرزوی ساخت شهرک های مسکونی 

در برنامه هفتم توسعه تاکید شده است که وزارت راه و 
شهرسازی منوط به اجرای یک سری شرایط خاص، می تواند 
زمین های مازاد خود را با تشریفات قانونی به انبوه سازان، توسعه 
گران و…واگذار نماید. این واگذاری در راستای اجرای قانون 
جهش تولید مسکن و طرح نهضت ملی مسکن خواهد بود. اما 
سوال اینجاست که چه کسی می تواند این زمین ها را تبدیل به 
شهرک های مسکونی کند؟ اولین نکته ای که در این ماده قانونی 
به نظر می آید، این است که برای واگذاری این زمین ها، شرط 
ساخت و ساز در نظر گرفته شده است. به این معنی که خریداران 
یا اجاره کنندگان، باید در مدت زمان مشخصی، شهرک های 
مسکونی بسازند و بخشی از واحدهای ساخته شده را در اختیار 
جوامع کم درآمد و طبقات فرودست قرار بدهند. در صورتی که 

وزارت راه و شهرسازی متوجه شود، پروژه های مزبور در زمان 
مشخص و بر اساس قرارداد ساخته نشده اند و دچار تاخیر هستند، 
می تواند نسبت به بازپس گیری، تسویه هزینه های صورت گرفته 
و واگذاری مجدد آن اقدام کند. این وزارتخانه همچنین اختیار 
قانونی دارد که با مالکان زمین های غیردولتی که کاربری مسکونی 
ندارند، وارد مذاکره و توافق شده و اراضی مزبور را با رعایت ماده ۸ 
قانون جهش تولید مسکن، تبدیل به شهرک های مسکونی کند. 
این شهرک ها بیشتر توسط بخش خصوصی ساخته خواهند شد. 
البته باید قوانین و ضوابط وزارت راه و شهرسازی در آن ها رعایت 
شود. بخشی از این ضوابط به رعایت سرانه های شهری، تامین 
خدمات زیربنایی و روبنایی برمی گردد. علاوه بر این، برنامه 
هفتم توسعه و ماده ۱۱۳ آن، مشخص می کند که وزارت راه و 
شهرسازی می تواند نماینده ای از طرف خود در کمیسیون ماده 
۱۰۰ قانون شهرداری داشته باشد. ماده ۱۱۴ آن نیز به اعلام 
کرده است که کمیسیون ماده ۵ قانون تاسیس شورای عالی 
شهرسازی، از شهرداری جدا شده و به زیرمجموعه وزارت راه و 

شهرسازی تبدیل خواهد شد. 
 سهم موثر مسکن در اقتصاد کشور 

افشین بیک پور، کارشناس مسکن نیز در این باره به ایسنا 
گفت: موضوعاتی مثل افزایش خدمات در بافت های فرسوده و 
واگذاری زمین به شرط ساخت از موارد خوبی است که در لایحه 
برنامه هفتم توسعه گنجانده شده اما برای کنترل قیمت ها در بازار 
مسکن، طرح های دولت باید با مکمل هایی همراه باشد که اعمال 
پایه های مالیاتی از جمله این موارد است. بیک پور ادامه داد: در 
حال حاضر سهم بخش مسکن و خدمات آن در اقتصاد کشور بین 
۲۲ تا ۲۵ درصد است و در واقع یک چهارم اقتصاد ایران را به خود 
اختصاص می دهد. در مقاطعی مثل دهه ۷۰ این سهم تا ۳۰ هم 
بالا رفته بود. این نشان می دهد گردش نقدینگی در بخش مسکن 
بالاست که سهم قابل توجهی از ارزش افزوده و گردش اقتصاد را 
در بر می گیرد. با توجه به اهمیت بخش مسکن در اقتصاد باید در 
برنامه هفتم توسعه نگاه ویژه ای به این حوزه صورت گیرد که طبق 
اطلاع مواردی همچون بازآفرینی شهری در بافت های فرسوده و 
واگذاری زمین به انبوه سازان برای تولید مسکن در پیش نویس 
لایحه گنجانده شده که موارد خوبی است. این کارشناس بخش 
مسکن با بیان اینکه دولت باید از نقاط قوت و ضعف طرح نهضت 
ملی مسکن و طرح های قبلی مانند مسکن مهر تجربه کسب کند 
گفت: مسکن جدا از اینکه یک کالای معیشتی است و نیاز اساسی 

مردم را برطرف می کند می تواند رشد اقتصادی ایجاد کند. 
 واگذاری زمین به انبوه سازان با شرط ساخت 

بیک پور، پیگیری دو هدف را در بخش مسکن و شهرسازی 
در برنامه هفتم توسعه ضروری دانست و گفت: سیاست ها باید 
در این جهت باشد که اولا قیمت مسکن کاهش پیدا کند تا 
اقشار مختلف توانایی تامین آن را داشته باشند. دستیابی به این 
هدف مهم از طریق تولید واحدهای مسکونی و اعمال مالیات بر 
واحدهای خالی و همچنین ابزارهای مالیاتی برای کنترل میسر 
خواهد بود. این کارشناس مسکن تاکید کرد: نگاه دیگر باید 
افزایش کیفیت زندگی در شهرها باشد. در حال حاضر تراکم 
جمعیتی در تهران به طور میانگین ۱۵۰ نفر در هکتار است 
و در بافت های فرسوده بعضا به بیش از ۳۰۰ نفر می رسد که 

این تراکم جمعیتی باید کاهش پیدا کند و خدمات روبنایی در 
بافت ها افزایش یابد. وی با اشاره به ماده ۱۱۰ پیش نویس برنامه 
هفتم توسعه یادآور شد: طبق این ماده افزایش محدوده شهر 
تهران صرفا با هدف بازتنظیم کاربری های خدماتی و بازآفرینی 
بافت های ناکارآمد و رساندن تراکم جمعیتی این بافت ها به 
کمتر از ۱۵۰ نفر در هر هکتار مجاز است. در واقع دولت، شرط 
افزایش محدوده پایتخت را صرفا از طریق افزایش خدمات، 
مجاز دانسته است. یعنی شهر را توسعه دهد تا بتواند تراکم بافت 
فرسوده را کاهش دهد که این نگاه خوبی است. به گفته بیک پور، 
همه مدل ها این هدف را دنبال می کند که جمعیت کلانشهرها 
خارج شود تا کاهش تراکم اتفاق بیفتد. برای متقاضیان جدید 
هم حتما باید افزایش محدوده رخ دهد که لازم است در برنامه 
هفتم تمهیداتی برای آن اندیشیده شود. این کارشناس مسکن 
درباره ماده ۱۱۱ برنامه هفتم توسعه که به واگذاری زمین به 
انبوه سازان پرداخته است گفت: واگذاری زمین می تواند به 
کاهش قیمت مسکن در بازار منجر شود اما باید برنامه هایی در 
بخش مالیات به صورت همزمان اجرایی شود. در طرح مسکن 
مهر، عرضه افزایش پیدا کند که برای مدتی به ثبات قیمت منجر 
شد اما چون سیاست های مالیاتی وجود نداشت قیمت مسکن 
افزایش یافت. در برنامه هفتم توسعه باید به پیگیری و اجرای 

پایه های مالیاتی توجه ویژه ای صورت گیرد. 
 امیدواری مجلس به برنامه هفتم در حوزه مسکن 

احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی درخصوص برنامه هفتم گفت: در برنامه هفتم مسائل 
کلان کشور و سیاست گذاری کل کشور در نظر گرفته شده است. 
برنامه هفتم در حقیقت یک مسیری را مشخص کرده است تا ما 
در بودجه های سنواتی، عملیاتی شدن برنامه را رقم بزنیم. برنامه 
هفتم می تواند بر بخش های مختلف زندگی مردم موثر باشد و 
در بحث رشد تولید، مهار تورم، اشتغال و مسکن گام های موثری 
بردارد از این رو ما باید به مشکلاتی که در جامعه وجود دارد توجه 
کنیم و برای حل آنها در برنامه هفتم، راهکارهای مناسبی قرار 
دهیم و سپس بودجه را در جهت رسیدن به آن اهداف مشخص 
شده، قرار دهیم. در اصل، برنامه هفتم یک نوع پیش بینی برای 
رسیدن به اهداف سیاست های کلان کشور است و ما را درجهت 
رشد و پیشرفت کشور راهنمایی می کند. امیرآبادی بیان کرد: 
برنامه هفتم موضوع محور است؛ یعنی مسائل کلان کشور مانند 
صندوق های بازنشستگی، مسئله خودرو، بحث درآمدهای 
بودجه نسبت به نفت، توجه به معادن و گردشگری و... در این 
برنامه درنظر گرفته شده است. این گزارش حاکی است؛ تهیه 
مسکن برای گروه های کم درآمد در قالب و اسامی مختلف تا 
کنون توسط دولت های مختلف ارائه شده است که هر کدام به 
نوعی با شکست نسبی مواجه شده است. در ارزیابی برنامه هفتم 
توسعه در بخش مسکن با توجه به بحران فراگیر و چندجانبه در 
کشور، دولت سعی کرده است اقدامات چندگانه ای را به مرحله 
اجرا درآورد و این مهم به ویژه در کلان شهرها و پایتخت با توجه 
به ساکنان بیشتر و متقاضیان زیادتر آن مورد دقت و توجه قرار 
گرفته است. اما آنچه که مهم است عملیاتی کردن برنامه ها و 
طرح هایی است که هرساله مقدار زیادی از آن به بار نمی نشیند 

و بحران فقدان بودجه باز هم گریبان اقتصاد را می فشارد. 

تبعات جبران ناپذیری ناتوانی در حوزه مسکن 

 مالک نشینی حلقه فراموش شده برنامه توسعه هفتم 
   تامین مسکن وظیفه دولت برای حذف نابرابری ها        نام ها و طرح ها برای مردم سقف نشد        سیلی تورم بر بازار مسکن

  وزیر صمت از مذاکرات تهران و پکن 
برای تولید مشترک خودرو خبر داد و 
گفت: واردات خودرو باید آزاد باشد تا مردم 
قدرت انتخاب داشته باشند اما حمایت 
از تولید داخل هم محفوظ است. عباس 
علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
روز سه شنبه درباره مذاکرات ایران و چین 
در حوزه صنعت خودرو گفت: چین در 
صنعت خودرو به پیشرفت های خوبی دست 
یافته و توانسته در بازارهای بین المللی 
نقش فعال داشته باشد. وی افزود: چین 
در سال حدود ۲۵ میلیون خودرو تولید 
می کند و این می تواند پتانسیلی برای رشد 
فزاینده در این حوزه باشد. علی آبادی با 
استقبال از پیشرفت های چین در حوزه 
خودرو برای توسعه صنایع داخلی و انتقال 
تجربیات تحقیقاتی، از مذاکرات تهران 
و پکن برای تولید مشترک خودرو خبر 
داد و تاکید کرد: تلاش کردیم با این بازار 

ارتباط بگیریم و به نحوی با چین در توسعه 
صنعت خودرو مشارکت داشته باشیم لذا 
شرکت های ایرانی را با خود همراه کردیم 
تا با برخی از تولیدکنندگان برتر چین یک 
هماهنگی و ارتباطی برای توسعه تولید 
مشترک و دسترسی به اهداف کشور برقرار 
کنیم. وزیر صمت ادامه داد: باید به سمت 
خودروهایی حرکت کنیم که نیازی به 
استفاده از بنزین ندارند تا وسایل نقلیه به 
نسل جدید خودروهای هیبریدی انتقال 
پیدا کند و این فرصت خوبی است. وی 
یادآور شد: در سفر معاون اول رئیس جمهور 
به چین یکی از تمرکزهای ما یافتن شرکای 
چینی بود که در این زمینه فعال هستند. 
توانستیم با برخی از آنها ارتباط بگیریم و 
این ارتباط یک فناوری تحقیقات و صنعتی 
است که منجر به پیشرفت کشور خواهد 
شد. علی آبادی با بیان اینکه دولت مصمم 
است تا سال ۱۴۰۳ تاکسی ها و خودروهای 

عمومی را هیبریدی و برقی کند، گفت: 
دولت بنا دارد تعرفه خودروهای برقی را 
به شدت کاهش دهد. همچنین گسترش 
تاکسی های برقی نیازمند فراهم کردن 

زیرساخت متناسب است تا پایان سال 
جاری رشد محسوسی در تهران 
و برخی کلان شهرهای کشور 
خواهیم داشت. وزیر صمت 
تاکید کرد: واردات خودرو 

باید آزاد باشد تا مردم قدرت 
انتخاب داشته باشند اما حمایت 

از تولید داخل هم محفوظ است. 
وی با بیان اینکه دولت بنا دارد 

تعرفه خودروهای برقی را 
به شدت کاهش دهد 
و این کاهش می تواند 
مشوق مردم باشد، 
گفت: بنا داریم با 
مشوق هایــــی به 

تاکسی داران کمک کنیم تا قیمت تمام 
شده تاکسی برقی اختلاف چندانی با نمونه 
بنزینی نداشته باشد. علی آبادی همچنین 
اظهار کرد: در زمینه کانی ها و 
توسعه معادن با طرف چینی 
مذاکرات خوبی انجام شد 
در زمینه توسعه ماشین 
آلات صنعتی هم به 
صورت مشتـــرک 
مذاکــــرات خوبی 
مطـــرح شد. 

وزیر صمت: 

واردات خودرو باید آزاد باشد


